
  

Acta de la sessió ordinària que va dur a terme el Ple, en primera convocatòria, el 
dia 17 de desembre de 2008.  
 
      A la vila d'Arenys de Mar, a les 19.00 h del dia 17 de desembre de 2008, es 
reuniren a la Casa de la Vila, sota la presidència de l'alcalde, Sr. Ramon Vinyes i Vilà, 
els tinents d’alcalde Sr. Joaquim Ponsarnau i Cardelús, Sr. Xavier Febrer i Claveras, Sr. 
Tomàs Salazar i Vela i Sr. Marc Soler i Colomer i Sra. Isabel Roig i Casas i els regidors 
Sra. Lorena Estrada i Ocaña, Sr. Jordi Pera i Pi, Sra. Assumpció Balliu i Tenas, Sr. 
Miquel Rubirola i Torrent, Sr. Estanislau Fors i Garcia, Sr. Josep Antoni Burcet i 
Linares, Sra. Joana Asensio i Solaz, Sra. Maria Rosa Zaragoza i Juncà i Sr. Lluís 
Blanchar i Ardèvol. Assistits per la secretària accidental de la Corporació, Sra. Teresa 
Icardo i Paredes. No hi assisteix la regidora Sra. Maria Rosa Dias i Caballé i excusa la 
seva absència el regidor Sr. Benet Maimí i Pou. I, per tant, amb el quòrum necessari 
perquè pugui tenir lloc vàlidament aquesta sessió ordinària, en primera convocatòria, 
segons l'ordre del dia prèviament establert.  
 
 Tot seguit es procedeix, per ordre, a tractar dels assumptes següents: 
  

1.- APROVACIÓ D’ACTA.- Es dóna compte de l’acta de les sessió anterior 
celebrada pel Ple, amb caràcter ordinari el dia 19 de novembre de 2008. Coneguda 
aquesta, se n’acorda per nous vots a favor, corresponents als grups municipals de 
PSC, ERC i ICV i sis abstencions corresponents als regidors dels grups municipals de 
CiU, PP i ViA, per no haver-se lliurat fins un moment abans de la sessió, la seva 
aprovació. 
 

2.- APROVACIÓ DE LA PLANTILLA DE PERSONAL I RELACIÓ DE LLOCS 
DE TREBALL PER A L’EXERCICI 2009.- El tinent d’alcalde Sr. Febrer dóna compte 
de la proposta d’acord, dictaminada favorablement per la Comissió informativa de 
Règim interior. 

 
El regidor Sr. Blanchar diu que és necessari fer una anàlisi de les funcions 

pròpies de cada lloc de treball per tal de determinar quins serveis tenen mancances i 
quines tasques o funcions no són necessàries i, per tant es podrien disminuir o 
eliminar. La despesa en personal és molt gran, per això és necessari fer una anàlisi 
acurat de cada lloc i de les funcions exercides. 
 

A continuació la regidora Sra. Zaragoza diu literalment el que segueix, que 
demana que consti en acta: “Si bé de l’informe emes per la Cap de Recursos Humans 
de l’Ajuntament  es desprès que per l’exercici 2009 no es preveu un increment de la 
Plantilla ni els costos de personal – la qual cosa s’ajusta al principi d’economia- la nova 
regulació, baix el nostre punt de vista, no es del tot positiva. Se’ns planteja la 
transformació de 2 places d’auxiliar administratiu, avui en regim laboral ordinari, a 
funcionari. El PPC a Arenys mai ha estat partidari  d’anar incrementant la plantilla en 
regim de funcionariat pel que això a la llarga comporta. La política que es ven des del 
Govern, la qual compartim,  ha estat des d’un principi d’autorealització de serveis i  de 
gestió – prova d’això la tenim a l’anterior Ple  de novembre  en el qual es va aprovar per 



  

unanimitat l’externalització de la gestió de  nous tributs municipals als ja 
externacionalitzats en altre moment, a la Diputació de Barcelona, la qual cosa suposa 
alliberar personal municipal d’una tasca per a poder dedicar el seu temps a altra. L 
gestió administrativa local tendeix, cada vegada mes, a la descentralització, i això es un 
fet, per tant, entenem que cada vegada mes  per aquest motiu i per la utilització també 
dels medis informàtics, la mà d’obra es pot anar reduint. Dificilment la reducció de 
personal dins l’administració local es possible si aquest personal ho es en regim de 
funcionari. Per tant entenem que es errònia aquesta modificació. 
 
    Per altra banda, i seguint la línia general que tant vostès com nosaltres hem anat 
defensant- perquè tots creiem, no se si acertadament o no, que la millor manera d’oferir 
un bon servei es externalizar-lo i sobre tot dins l’àrea de Serveis Basics,-  no es prudent 
la mesura presa per vostès per l’exercici 2009. 
     

Vostès volen incrementar els horaris de la brigada municipal i cementiri  a fi i 
efecte d’evitar el pagament d’hores extraordinàries – que si bé son necessàries pel 
desenvolupament del servei, no s’ajusten al còmput d’hores extres establertes per llei i 
aquí es on  tenim un problema – avui vostès, fa uns anys nosaltres-. Però quedi clar, 
que si no s’ha regularitzat abans aquest problema, del que tots en som conscients,  es 
pel fet de que tots,  creiem que la solució esta en l’externalització. La brigada Municipal, 
que mereix tots els meus respectes perquè la conec de primera mà, fa el que pot per 
arribar a tot a reu, però, evidentment, no sempre ho aconsegueix, doncs hi ha moltes 
vegades que ha de realitzar tasques que, si  ens haguéssim posat d’acord l’anterior 
legislatura, avui no tindrien i podrien fer millor la seva feina – em ve al cap per exemple, 
la recollida de trastos vells-, entre d’altres. 

 
En quant al cementiri,  ja fa temps que des del PPC, conscients del problema i 

com a responsable directe anterior en el càrrec, els varem exposar la necessitat urgent 
de l’elaboració d’un nou Reglament del Cementiri i la possibilitat d’externalitzar el servei 
– fet que va quedar pendent l’anterior legislatura per culpa de la responsable de l’àrea, 
o sia jo,  per manca de temps material,  fet pel qual demano disculpes, per la seva 
necessarietat. 
 
    Per altra banda, no creiem necessari un CAP de la unitat de territori i 
Sostenibilitat de  la “macro-àrea” doncs internament aquesta, ja te un responsable, 
“cap” dins de l’àrea de serveis – molt eficient tot sigui dit de pas - i un altre en medi 
ambient; en tot cas, el que el regidor hauria de contemplar es un “cap visible” dins 
l’àrea d’urbanisme i tots plegats, juntament amb el Regidor, “trepitxant territori” 
aconseguir la viavilitat de l’àrea. Estem parlant de tècnics i com a tal qualificats, no 
creiem necessari un tercer, el que creiem necessari es l’intercomunicació una 
involucració total del regidor. Si tenim en compte les prespectives de l’exercici 2009, no 
augurem molt de moviment extern per l’àrea d’urbanisme. Potser seria el moment en el 
qual els treballadors de l’àrea es posessin les piles per una reorganització interna viable 
i d’acord amb les necessitats de l’administració. 
 



  

    Per tant, el PPC no donarà suport a les modificacions exposades en l’àmbit 
laboral per considerar-les innecessàries i poc rentables per l’Ajuntament. El Govern 
governa per aportar mesures positives pel be general, no per facilitar la tasca a una 
minoria i menys en èpoques com les actuals.” 
 

El regidor Sr. Rubirola manifesta que actualment l'ajuntament, amb un total de 
230 treballadors, és el centre més important de treball d’Arenys de Mar. Probablement 
la solució ha de ser, no la d'incrementar la plantilla, sinó una millor distribució de les 
funcions i tasques dels llocs de treball. 

 
El regidor Sr. Febrer diu que no es tracta de places noves, sinó de llocs de 

treball que es preveu siguin ocupats pel mateix personal que es redistribueixi mitjançant 
promoció interna, no es tracta d'un increment de llocs de treball, només de la seva 
denominació i de les funcions. 
 

  Sotmesa a votació la proposta d’acord, s’acorda per deu vots a favor, 
corresponents als regidors del  PSC, ERC, ICV i ViA, un en contra, corresponent a la 
regidora del PP, Sra. Zaragoza, i quatre abstencions, corresponents als regidors del 
CiU: 

 
 PRIMER.- APROVAR la plantilla annexa d’aquest Ajuntament, amb les 
modificacions abans esmentades, que comprèn els apartats següents: 
 
a) Places que han de ser ocupades per funcionaris de carrera. 
b) Places reservades a personal eventual. 
c) Places reservades a personal laboral. 
 
 
 SEGON.- PUBLICAR al tauler d’anuncis de la corporació, al Butlletí 
Oficial de la Província i al Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya la plantilla íntegra 
del personal de la corporació. 
 
 
 TERCER.- TRAMETRE una còpia certificada de la plantilla a la 
Subdirección General de la Función Pública Local del Ministerio para las 
Administraciones Públicas i a la Direcció General d’Administració Local de la 
Generalitat de Catalunya. 
 

QUART.- APROVAR les modificacions de l’actual relació de llocs de treball, i 
organigrama consistents en: 
 

Primer.-.Modificar el contingut del lloc de TAE RECURSOS HUMANS de l’actual 
Relació de llocs de treball en els següents termes: 
 
-Nova denominació:Cap de Recursos Humans i Organització 



  

-Enquadrament orgànic:Area de Serveis Generals./ Servei de Recursos Humans i     
Organització 
-Sistema d’accés:Concurs específic de mèrits entre funcionaris d’Ad. Local-movilitat - 
-Grup:A-1 
-Nivell de complement de destí:28 
-Complement Específic.-El corresponent al nivell retributiu segons taula pressupost 
(Pendent Valoració) 
-Característiques i requisits:Segons fitxa 12,que s’adjunta per la seva aprovació. 
 

Segon.- CREAR els següents llocs de treball: 
 
- COORDINADOR/A De l’OAC 
-Enquadrament orgànic:Area de Serveis Generals/ RH i Organització 
-Sistema d’accés:Concurs específic de mèrits 
-Grup:C-1-funcionari-a 
-Nivell de complement de destí:20 
-Complement Específic: El corresponent al nivell retributiu segons taula pressupost(PV) 
-Característiques i requisits:Segons fitxa 37,que s’adjunta per la seva aprovació. 
 
-ADMINISTRATIU/VA OAC 
Enquadrament orgànic: Area de Serveis Generals/ RH i Organització 
Sistema d’accés:Concurs específic de mérits. 
Grup:C-1-funcionari 
Complement Específic El corresponent al nivell retributiu segons taula pressupost(PV) 
Nivell Complement de destí:18 
Característiques i requisits:Segons fitxa 38,que s’adjunta per la seva aprovació. 
 
-COORDINADOR/A SERVEIS SOCIALS 
Enquadrament orgànic: Serveis socials 
Sistema d’accés:Concurs específic de mérits. 
Grup:A-1-funcionari/a 
Complement Específic El corresponent al nivell retributiu segons taula pressupost(PV) 
Nivell Complement de destí: 26 
Característiques i requisits:Segons fitxa 14,que s’adjunta per la seva aprovació. 
 
CAP DE L’UNITAT DE TERRITORI I SOSTENIBILIDAD 
Enquadrament orgànic:Area de territori 
Sistema d’accés:concurs específic de mèrits 
Grup:C-1-Laboral 
Complement Específic El corresponent al nivell retributiu segons taula pressupost(PV) 
Característiques i requisits:Segons fitxa 30,que s’adjunta per la seva aprovació. 
 
CAP DE L’UNITAT DE GESTIÓ ADMINNISTRATIVA 
Enquadrament orgànic:Area de territori 
Sistema d’accés:Concurs específic de mèrits 
Grup:C-1-Funcionari/a 



  

Nivell Complement de Destí:20 
Complement Específic El corresponent al nivell retributiu segons taula pressupost(PV) 
Característiques i requisits:Segons fitxa 31que s’adjunta per la seva aprovació. 
 
TÉCNIC MITJA DE SUPERVISSIO A LA CONTRACTACIÓ. 
Enquadrament orgànic:Area de territori 
Sistema d’accés:concurs específic mérits 
Grup:A-2-funcionari 
Nivell CD:22 
Complement Específic,El corresponent al nivell retributiu segons taula pressupost(PV) 
Característiques i requisits:Segons fitxa 32,que s’adjunta per la seva aprovació. 
 
              Tercer.- Racionalitzar l’horari del llocs de treballs de supervisor neteja viaria i 
d’operari de cementiri, Fitxes 44 i 51,en el sentit de prolongar a 40 hores la seva 
jornada i atribuir el complement d’especial dedicació, la quantia del qual es determinara 
per l’acord de valoració de llocs de treball. 
 

3.-  APROVACIÓ PRESSUPOST GENERAL DE L’AJUNTAMENT PER A 
L’EXERCICI 2009.- L’alcalde dóna compte de la proposta d’acord, dictaminada 
favorablement per la Comissió informativa d’Hisenda. 
 

A continuació el regidor Sr. Blanchar diu literalment el que segueix, que demana 
que consti en acta: “Tal i com ja varem comentar en el ple anterior d’ordenances, des 
del govern, es pretén incrementar el pressupost en un 6% per a les regidories de 
Promoció Local i d’Acció Social. Seria bo conèixer la repercussió que tindrà tot això 
sobre el resultat final a cadascuna d’aquestes àrees. Des del VIA pensem que 
augmentar la despesa social i millorar les prestacions socials incrementant només el 
pressupost un 6% és insuficient, però reconeixem que és un pas endavant. 
 

També veiem que finalment, tal i com ja van anunciar, s’ha congelat els sous 
dels càrrecs electes, retribucions als grups municipals i càrrecs de confiança. Des del 
VIA ja hem manifestat en diverses ocasions que aquesta mesura hauria de ser més 
rigorosa i continuem apostant per la deducció dels sous dels càrrecs electes i fins i tot 
revisar la eliminació d’algun càrrec de confiança. 
 

Tal i com els hem comentat a l’anterior punt de l’ordre del dia, un 40% de la 
despesa municipal és de sous de personal. Els posaré un exemple de productivitat 
municipal; la setmana passada dos funcionaris de la Brigada de Serveis van trigar 20 
minuts en pujar les escales de les feixes del Xifré, i no pas fent la seva feina, sinó 
parlant entre ells. Cal que això es revisi. 
 

També considerem desproporcionada la previsió de 107.000 € per a personal 
eventual. 
 

No entenem perquè es preveuen 50.000 € en informàtica i equips informàtics, ja 
que potser podríem treballar més en serveis de renting i no gastar inversió. 



  

 
La despesa en manteniment o preservació del patrimoni municipal utilitzat i no 

utilitzat és important, per la qual cosa cal que posem fil a l’agulla en fer un anàlisi del 
nostre patrimoni i valorar el cost que tenim en manteniment i preservació, atès que això 
també ens penalitza considerablement les nostres arques municipals. 
 

En el ple passat varem proposar algunes mesures per reduir despesa, per la 
qual cosa no hi entrarem. De totes formes continuem veiem força elevada la quantitat 
de 127.000 € a destinar per dietes als càrrecs electes. 
 

Ja varem criticar els diners a destinar a diverses actuacions en funció del procés 
participatiu, sobretot en aquests moments de poca capacitat de liquidesa per part de 
l’ajuntament, entenent que no s’ha pogut donar suficient informació com per poder 
decidir les prioritats. De totes formes ha quedat palès que el sistema utilitzat no és el 
més adequat, ja que la participació no suposem que no ha estat la esperada per part 
del govern municipal. 
 

Hi ha capítols del pressupost que no acabem d’entendre pel fet que només es 
preveuen 5000 € per a maquinària a Serveis Bàsics, 2500 € per a útils i 20.000 € per a 
mobiliari urbà, que sumats als 15.000 € del mateix concepte sumen aquests 35.000 €.  

 
No entenem perquè una mateixa actuació està desglossada en diverses partides 

de diferents àrees. 
 

Entenem que serà alguna manera de poder quadrar financerament els 
repartiments. 
 

Veiem positiu i prioritari destinar 900.000 € per a l’Escola Bressol i 320.000 € per 
al condicionament de la Riera. Esperem que en aquest punt puguem treballar 
políticament i conjuntament el seu reordenament de la Riera i sobretot puguem 
endegar-ho el més aviat possible, que falta fa. 
 

Considerem que destinar només 50.000 € en inversions per al clavegueram no 
és suficient. Sabem que estan actualitzant les dades des les tapes del clavegueram de 
la vila. Esperem que això sigui l’inici de l’estudi tant esperat del Pla Director del 
Clavegueram de la Vila. De totes formes, entenem que amb aquests 50.000 € no en 
tindrem prou per a dur a terme actuacions que són prou urgents i prioritàries a tot el 
poble. 
 

És per tot això que no podrem votar a favor d’aquests pressupostos i el nostre 
Grup hi votarà en contra.” 
 

A continuació la regidora Sra. Zaragoza diu literalment el que segueix, que 
demana que consti en acta: Possiblement el plantejament sobre els pressupostos 
municipals que des del Partit Popular farem avui, no es el politicament correcte, però si 



  

que serà un plantejament adequat, baix el nostre punt de vista, a la situació 
d’inestabilitat económico-social real del moment. 
 
    Possiblement enguany ha estat l’any mes difícil per un govern municipal 
d’elaborar un pressupost. Tots els qui formem el Consistori o gairebé tots, hem tingut 
l’oportunitat de tenir responsabilitat de govern i d’estar a l’oposició. Generalment, el qui 
està a l’oposició no està content amb el pressupost que presenta el govern. Es lògic i 
normal que així sigui, doncs les expectatives d’uns no solen coincidir amb les dels 
altres. Fins i tot dins del propi Govern, de ben segur, que la satisfacció no es unànime, 
doncs cada regidor es planteja unes actuacions per l’exercici vinent que a l’hora de la 
veritat, al plasmar-ho en termes econòmics veu minvat considerablement. Això es un 
fet i a tots ens ha passat. 
 
     Però aquest any, des de l’òptica de l’oposició, des del PPC hem fet un exercici 
de reflexió. Entenem que qui avui té la responsabilitat d’elaborar un pressupost per 
l’any 2009, ho té molt, però que molt difícil, doncs a dia d’avui, no sabem, ningú, cap on 
aniran els trets en economia. El país, en general  està immers profundament en una 
crisis que afecta a quasi bé tots, si no bé tots, els sectors de la societat. Dia rere dia 
veiem que les empreses presenten expedients de regulació – ja s’han fet “famoses” les 
ERE”- que suposen  regulacions de plantilles de tal magnitud que en pocs mesos hi ha 
mes atur ara que fa 10 anys enrere. El Govern de l’Estat no te clara encara la seva 
mesura correctora de la crisi, perquè no es prou hàbil ni competent per pal·liar-la i els 
governs autonòmics estan lligats de mans i peus. Però el pitjor tros del pastís, com 
sempre, se l’endu l’administració local, es  a dir, els Ajuntaments que  son els qui 
primer han de córrer quan hi ha una urgència. I aquí es on jo volia arribar. 
 
    L’anterior Ple d’Ordenances varem demanar al Govern, con a mesura “anti-
crisis” la congelació de les taxes i preus públics per l’exercici 2009. Avui el que 
demanem, i així li varem manifestar a l’Alcalde a la reunió que varem tenir sobre 
continguts del pressupost, el que demanem aquí, un pressupost no ambiciós de mires 
si no un pressupost SOCIAL. ¿Què vull dir amb això?. El govern i sobre tot les àrees 
que mes directament afecten a les persones, necessitaran de molts mes recursos 
econòmics que anys anterior de bonança econòmica de les famílies. Aquestes àrees 
han de poder resoldre, perquè es obligació del polític vetllar pel benestar de les 
persones del seu municipi i es obligació del Govern la prestació del dret d’auxili dels 
convilatans. Si el pressupost es confecciona ignorant aquests elements, es un 
pressupost que tant sols s’aguantarà sobre el paper, però que no serà viable, ni 
s’ajustarà a la realitat social i a les demandes que aniran sorgint al llarg de l’exercici 
vinent i que el Govern a de preveure. 
  
     Repassant el pressupost que per l’exercici vinent està previst per quantia de 
19.063.689’24 euros – previst no vol dir real- les àrees que mes han sofert retallada son 
Alcaldia i Urbanisme en despesa corrent. La primera per congelació dels sous dels 
càrrecs electes i per la retallada en certes despeses de segon ordre. D’altres àrees 
s’han quedat congelades o bé augmentades en l’IPC. Amb el que no estem d’acord es 
amb l’increment de l’`àrea de cultura en 44000 euros. Si bé en època de bonança 



  

aquest increment ni el nombraríem, avui sí. No tenim res en contra de la cultura, faltaria 
mes; com tampoc estem en contra dels actes culturals, que son un medi mes 
d’enriquiment de les persones, però si que ens preocupa que, mentre l’àrea de cultura  
s’incrementa en 44.000 euros, l’àrea d’acció social ho faci tant sols en 35.000 euros i la 
del Geriàtric disminueixi de 838.000 euros a 761.000 euros, es a dir, 77.000 euros. 
 
    Entenem que a l’àrea d’acció social s’hauria d’haver obert una partida 
pressupostaria de caixa per a “imprevistos socials de primer ordre” i això no s’ha fet. 
 
    En definitiva, no podem dir que es tracta d’un pressupost continuista, perquè no 
ho es, i no ho pot ser – la conjuntura econòmica no ho permet- però tampoc s’ajusta al 
tipus de pressupost que des del PPC haguéssim elaborat d’estar en el Govern. El 
nostre en dista molt d’aquest. 
 
    Com he dit a l’inici de la meva intervenció, aquest no es un pressupost al qual es 
pugui fer mes critica que la que he fet. Partides incrementades l’IPC, d’altres 
congelades i alguna disminuïda –lamentem que una d’elles sigui la del Geriàtric 
municipal-. Esperem y suposem que des del Govern es tingui previst el seu increment 
en despesa  corrent  amb  el romanent de tresoreria que cada any es fa públic i efectiu 
el segon semestre de l’any en curs, respecte de l’any anterior. Sincerament creiem que 
tant aquesta area com la de serveis socials, dona i seguretat precisaran d’aquest 
romanent. 
 
     El PPC doncs, fent un exercici de responsabilitat – tot i que en ocasions resulta 
una mica difícil – i per solidaritat institucional, no votarà en contra dels pressupostos 
que presenta el Govern, donant a aquest un marge de confiança  en que sabrà 
modificar o rectificar en el moment que això sigui imprescindible. Per tant, el nostre 
posicionament – i no serveixi de jurisprudència- serà l’ABSTENCIÓ.  
 

A continuació la tinent d’alcalde Sra. Roig diu literalment el que segueix, que 
demana que consti en acta: “Des del grup municipal d'Iniciativa per Catalunya Verds, 
entenem que la proposta de pressupost per l'any 2009 que avui es porta a ple, ha estat 
elaborada en base a tres objectius: la contenció, el manteniment de la inversió i el 
suport a les famílies.  

 

Estem parlant d'un pressupost que possiblement, com a regidors al capdevant 
de cadascuna de les àrees o regidories no ens agrada perquè no pot donar sortida a 
moltes de les propostes i projectes que tenim sobre la taula. Però la responsabilitat 
política i de govern, ens fa entendre que és del tot necessari ajustar com ho hem fet, 
amb un exercici important d'unitat i de donar prioritat als eixos que s'ha cregut més 
trascendents pel que fa a ajustar la despesa corrent.  

En el segon semestre de l'any 2008, les circumstàncies econòmiques ens han 
obligat ja a ajustar les prioritats del Govern i a posar en marxa un seguit d'estratègies 



  

per pal·liar els efectes de la crisi. L'Ajuntament es va marcar tres objectius que són 
l'estalvi pressupostari municipal, el manteniment de la inversió i el suport a les 
persones.  

 

Algunes mesures ja s'han posat en marxa per acomplir els objectius, com la 
reducció en les despeses del pressupost del 2008, una proposta de tributs per al 2009 
que no passa de l'augment de l' IPC actual i un paquet de taxes i preus públics 
congelats, i de bonificacions socials per a les famílies.  

 

La situació socio-econòmica que estem vivint, fruit de la crisi econòmica que ha 
tingut el seu origen en l'especulació immobiliària i la mala gestió bancària a nivell 
global, afecta hores d'ara totes les àrees productives i a tots els indicadors econòmics. 
Aquesta crisi, comporta i encara comportarà més en un futur, un augment de les 
dificultats de determinats sectors socials per poder garantir un mínim d'ingressos 
mensuals de subsistència, i empitjoraran la pressió sobre els serveis socials de base, 
sobre els mecanismes d'atur i de promoció de l'ocupació.  

 

La situació econòmica dels ajuntament és molt precària i no solament a causa de 
l'actual crisi econòmica que, obviament ens afecta de manera molt directa, sinó perquè 
a més, s'afageix a un sistema de finançament caducat que ja no respon a les 
necessitats actuals dels municipis. Aprofitem doncs la nostra intervenció, per reclamar 
una vegada més un compromís més alt amb els ajuntaments amb un bon model de 
finançament local.  

 

Nosaltres defensem que en un marc com aquest, cal que totes les 
administracions locals fem un gran esforç orientat en dues grans línies:  

 

-El manteniment de la despesa pública, i en tot cas l'augment de la despesa 
social (educació, serveis socials i cohesió i integració transversal). Les polítiques que 
s'estan desplegant en l'àrea social (Llei d'Autonomia Personal i Llei de Serveis Socials) 
són més necessàries que mai en l'actual situació. Primer per que hi haurà major 
nombre de persones i famílies amb necessitats socials, però també perquè les 
polítiques socials públiques es prefiguren com una de les canteres d'ocupació més 
importants en els propers anys.  



  

.La inversió en polítiques actives d'ocupació i de foment de l'economia. Amb 
especial atenció a la requalificació dels treballadors i les treballadores que surten 
perjudicats de la crisi mitjançant EROS i acomiadaments de tota mena, i que han de 
readaptar el seu perfil a noves necessitats. Les reconversions del sector de la 
construcció o de l'automòbil són ara la punta de llança d'un nou procés de readaptació 
productiva, que al Maresme, i al mateix Arenys, va tenir una especial virulència fa uns 
quants anys amb la crisi del tèxtil.  

 

El pressupost per al 2009 s’ha elaborat pensant en “preparar-nos per poder 
arrencar en bones condicions quan passi la crisi”, “hem arribat amb una base sòlida 
que ens dóna garanties per poder afrontar aquesta situació, gràcies a que ens hem 
preparat abans de que arribi”. 

 

Les polítiques socials, les educatives, i les de promoció econòmica s’han 
convertit en les prioritats de l’equip de govern per tal de protegir “les persones que 
tinguin més necessitats”. D'aquesta manera s'incrementa un percentatge important de 
la despesa respecte l'any 2008.  

 

Valorem també molt especialment, l'estratègia comuna de l'equip de govern 
municipal a l'hora de posar ja sobre la taula la partida específica per a l'implantació del 
transport interurbà que pugui connectar amb la Riera d´ Arenys amb l´àrea de ponent i 
els punts estratègics de serveis, i que és una de les demandes històriques de la nostra 
població, i dels nostres veïns i veïnes.  

 

Les accions destinades a millorar l’ocupabilitat i promoure l’economia local 
comptaran amb la figura d'un nou insertor laboral a la plantilla, o els plans i tallers 
formatius a través de l'escola taller. Les de suport a les persones es visualitzen en 
l'increment de les partides de Serveis Socials per fet front a l'increment de beques i 
ajudes a les famílies amb més necessitats, al Centre Obert Tallaferro, o per fer front als 
serveis contemplats en l'atenció a la dependència, els serveis a domicili, la 
teleassistència, i l'atenció personalitzada i a l'ajut prioritari en general.  

 

L'oferta formativa de l'escola d'adults s'amplia aquest 2009 en la franja horària 
matinal. amb un esforç important per la capacitació profesisonal i laboral, dels nous 
arenyencs i arenyenques. En la línia de la cohesió social, obrim també l'espai jove als 



  

temes interculturals, i caminem també cap a la prevenció social respecte als joves amb 
projectes com el korral.  

 

La borsa d'habitatge, amb especial atenció als joves, oferta des de l'oficina 
d'habitatge recentment oberta, també creiem que és una mesura molt important per la 
millora dels serveis adreçats als vilatans amb més necessitats.  

 

L'Ajuntament d'Arenys centra també tots aquests objectius i la mirada social en 
les inversions per aquest 2009: això sí, amb visió de futur: així l'execució de les obres 
de l'escola bressol municipal, ja amb subvencions institucionals garantides, i un dels 
serveis que s'ha demostrat com a imprescindible a la nostra població, l'aportació al 
programa de la Llei de Barris al veïnat de Sant Elm, el projecte d'urbanització i de 
condicionament de la riera, l'ampliació del teatre Principal, i les inversions en temes de 
seguretat ciutadana, i ens els processos participatius que s'han dut a terme, en son 
bons exemples.  

El pressupost municipal d'inversions 2009 també promourà l'obra pública i 
l'activitat econòmica des de l'àmbit municipal, conjuntament amb els projectes presents 
i futurs d'altres administracions a la vila.  

 

L'activació de la política econòmica comptarà amb les accions previstes dins de 
la partida de desenvolupament local i promoció de ciutat. A aquestes accions cal afegir-
hi el Pla anticrisi de l'Estat, que aportarà a Arenys de Mar en un futur immediat 
inversions en obra pública per valor de més de 2 milions i mig d'euros, i que ens ha de 
permetre dur a terme, projectes importants per Arenys que generaran ocupació i 
activació. En aquest camp, tenim hores d'ara sobre la taula la reforma integral del 
pavelló, la segona fase de Platja Cassà i la millora a carrers i veïnats.  

 

És voluntat de l'equip de govern, que l'Ajuntament d'Arenys de Mar segueixi 
treballant per fer que els per fer que arenyencs i arenyenques tinguin al seu abast tots 
els serveis que necessiten per fer que l’estat del benestar no es vegi minvat.  

 

És voluntat d'aquest grup municipal ser responsables en l'acció de govern, i 
rigurosos en la gestió de recursos davant la crisi, seguir treballant amb fermesa, 
sociabilitzant la nostra tasca diària, i estant al costat de les persones... sense perdre 
però de vista, però la nostra constant reivindicació que és més necessari que mai que 



  

s'acordin les bases d'un millor model de finançament local, un nou model que garanteixi 
l'actual nivell de serveis locals, i que ens permeti seguir millorant la qualitat de vida de 
la ciutadania.  

 

El grup municipal d'ICV Verds, votarà a favor de la proposta.  
 

S’incorpora a la sessió la regidora Sra. Dias. 
   

• A continuació el tinent d’alcalde Sr. Jordi Pera diu literalment el que 
segueix, que demana que consti en acta: Avui el plenari municipal porta a aprovació els 
pressupostos municipals per a l’exercici de l’any 2009. Els grups municipals hem tingut 
l’oportunitat de parlar d’aquesta proposta en diferents ocasions, sobretot tenint en 
compte la situació de recessió econòmica en què el país es veu immers. Dèiem en el 
moment d’aprovar les ordenances municipals per al 2009, que quan les coses no són 
fàcils és quan es posa de manifest la responsabilitat d’un Govern. I avui ho tornem a 
repetir. En aquest context un govern ha de ser valent.  
 

El Govern ha optat per la contenció de la pressió fiscal (que compensa, en part, 
a la butxaca de la ciutadania els efectes de la crisi) i la millora qualitativa dels serveis 
de l’Ajuntament. Això ho fa amb la presentació d’un pressupost realista, treballat a 
consciència per totes les regidories, que han fet molta feina per aconseguir retallar al 
màxim les despeses necessàries, però garantint la funcionalitat del servei.  

 
Control de la despesa, doncs, com a màxim objectiu per al pressupost del 2009; 

al costat de la congelació dels sous per als càrrecs electes i eventuals.  
 
Però teníem clar que la situació de recessió econòmica no podia aturar el 

creixement de la nostra vila, ni podia fer que l’Ajuntament deixés d’oferir els serveis a la 
ciutadania que ha ofert fins ara. Per això, hem fet un esforç per mantenir les partides 
necessàries, i no només això, sinó per incrementar i reforçar les àrees que afecten més 
directament els persones i famílies d’Arenys de Mar. Així, Acció Social i Promoció 
Local, així com també Educació, són les regidories que es veuen més reforçades 
econòmicament parlant aquest 2009.  

 
Caldrà també reforçar l’àrea de Seguretat i Prevenció, la greu situació 

econòmica, de ben segur que farà necessari un, més ampli desplegament de mitjans 
humans i recursos materials per poder afrontar les tasques de seguretat i prevenció 
amb les garanties que els nostres vilatans requereixen.  

 
Com a inversions més destacades per aquest exercici, volem remarcar la 

importància de tirar endavant la nova seu de l’escola bressol municipal, d’apostar per la 
urbanització de la Riera, la reforma integral del veïnat de Sant Elm (que continua 
endavant amb el Pla de Barris), l’arranjament de carrers, l’ampliació del Teatre 



  

Principal... i l’aposta pel transport públic, un compromís que ja sortia reflectit al Pla de 
Mandat.  

 
Des d’Esquerra fa setmanes que treballem en les línies per les que entenem que 

ha de passar aquesta actuació del Govern.  
 
L’Ajuntament haurà de fer el més gran esforç en la millora de la gestió, en 

l’optimització dels recursos, en la implantació de mesures de control més efectives 
sobre les concessions municipals, sobre les obres contractades, una gestió molt més 
fina de les partides pressupostàries i una austeritat extrema, sumat a una feina 
extensíssima de caça de subvencions.  

 
Ha calgut molta imaginació, cohesió de Govern i responsabilitat per prioritzar les 

accions per a aquest 2009. 
 
Malgrat les mancances i no ser el pressupost que Esquerra desitja, per 

responsabilitat el Grup Municipal d’Esquerra hi donarà suport. 
  
• A continuació la regidora Sra. Estrada diu literalment el que segueix, que 

demana que consti en acta: “La preparació dels pressupostos per al 2009 ha estat 
enguany encara més complicada que en anys anteriors, hi ha factors que es donen 
cada any: l’escàs finançament de les administracions locals; la gran quantitat de 
competències que dia a dia assumeixen els ajuntaments al ser  l’administració més 
propera a la ciutadania; els imports que estan ja directament adjudicats en pertànyer al 
capítol 1 (personal), les despeses de manteniment... i a tot això aquest any s’hi afegeix 
la crisis econòmica que comporta una reducció considerable dels ingressos, sobretot 
de l’impost de construcció i les plusvàlues. 
 

El govern, en un exercici d’especial responsabilitat, ha volgut prestar atenció a 
les necessitats de la ciutadania que més afectada es pot veure per l’actual situació 
econòmica, i ha decidit enfortir les àrees de Acció Social, que ha vist incrementades les 
seves demandes d’ajudes en els darrers mesos, i l’àrea de Promoció Local i Mobilitat. 

 
La filosofia a l’hora d’elaborar el pressupost ha estat de creixement zero o una 

mica per sobre, tenint en compte que el creixement d’una àrea anava en detriment de 
altres. És per això que, per exemple, durant l’any 2009, l’administració local es 
comportarà de manera més austera en festes populars i celebracions, però en canvi 
incrementarà les ajudes per aquelles famílies que ho necessitin. Com a  govern 
d’esquerres i progressista tenim la responsabilitat d’actuar donant prioritat a les 
necessitats bàsiques de la ciutadania, i ajudar a millorar i remuntar la situació en 
aquells casos en que sigui possible. 

 
Entrant a analitzar el pressupost municipal de 2009, l’increment que experimenta 

el capítol I ve donat per la consolidació de les places que es varen crear aquest 2008 i 
que no s’han ocupat fins a finals d’any. Les modificacions de plantilla tenen a veure 
amb la millora organitzativa i no pas en l’increment de lloc de treball.  



  

 
Pel que fa a la despesa corrent (manteniment, compres, actuacions i serveis), 

s’ha controlat l’augment compensant les noves actuacions i les que es mantenen, amb 
l’eliminació de programes que fins ara s’havien dut a terme. Val a dir que el marge de 
maniobra és realment complicat. 

 
Finalment, un dels apartats més importants dels pressupostos són les inversions. 

Són moltes les necessitats i les grans obres que ens agradaria poder fer a Arenys de 
Mar: reforma del Mercat municipal,la urbanització de la Riera, l’ampliació del Teatre 
Principal, la reforma integral del pavelló, o bé arreglar molts carrers. A priori, i amb les 
possibilitats d’inversió de l’Ajuntament, totes aquestes obres no es poden fer, per 
aquest motiu s’ha decidit que la inversió municipal anirà destinada a: la Llei de Barris, la 
reforma del Barri de Sant Elm, l’arranjament de la riera i l’escola bressol. 

 
Però hi ha temes que no oblidem, i arran de la noticia de la creació del fons 

d’inversió local per atorgar als municipis, en funció del nombre d’habitants, i que s’ha de 
destinar a obres i infraestructures necessàries per al municipi, que incorporin persones 
que es troben a l’atur en el mercat laboral, sol·licitarem la subvenció per a la reforma 
dels vestidors del pavelló municipal (que fa molts anys que es demana i que per temes 
econòmics resultava complicat dur-lo a terme), la reforma del clavegueram de platja 
cassà, amb la finalitat que l’obra d’arranjament de la zona quedi completada i 
l’arranjament de diferents carrers de la vila. 

 
Per tots aquest motius el vot del grup municipal socialista a aquest pressupostos 

serà afirmatiu. 
El regidor Sr. Rubirola diu que CiU ja va proposar un conjunt de mesures que 

l'ajuntament hauria d'adoptar, proposta que va fer abans de l’aprovació de les 
ordenances fiscals, com a mesures per fer front a la crisi: reducció de la pressió fiscal 
mitjana, que no s'ha fet, preveure exempcions i bonificacions en els principals impostos 
i taxes per determinats col·lectius més afectats, tampoc s’ha fet, així com facilitar que el 
pagament dels impostos es pugui fer de manera més fraccionada. Així, no es coincideix 
amb l'equip de govern en les mesures  fiscals que l'ajuntament havia d'haver adoptat. 
Si es coincideix en determinades inversions que s’han previst, Sant elm, teatre 
principal, lloses de la Riera, condicionament de carrers. No es coincideix en d’altres 
temes: aparcament en habitatges del rial del Bareu que no es preveuen i entenen que 
serà un gran error, entre molts altres temes. 

 
Tot i això no votaran en contra perquè valoren la voluntat de buscar més 

coincidències i que es manifesten en el foment de la inversió pública i de treball que es 
duran a terme amb la participació del municipi en el Fons estatal de inversió local. Per 
aquest motiu el se vot no serà en contra sinó que s'abstindran. 

 
L’alcalde Sr. Ramon Vinyes manifesta la gran despesa en personal en aquest i 

altres Ajuntaments, s'ha d'entendre que no es refereix únicament a personal de temes 
burocràtics, sinó que també compren el personal del geriàtric, el de l'escola taller, eñl 
de serveis socials,.... i que per tant, també és una despesa social. 



  

 
La gran obra de clavegueram serà el que es preveu com a fase 2 de la platja 

Cassà i és previst que s'incorpori en la subvenció del fons estatal d'inversió local. 
 
En relació al que ha dit el PP, cal dir que el servei de cultura sempre s’ha 

finançat en gran part amb romanents. En l'exercici 2009 s'ha previst que els romanents 
s'apliquin a d’altres serveis més prioritaris, per tant, a l'àrea de cultura únicament s'ha 
incrementat el que correspon per IPC.  

 
També es preveu inversió en transport públic. 
 
Actualment s’està fent un control del circuit financer i s’estudia externalitzar 

determinats serveis, per exemple trastos vells, que no suposarà disminuir la partida de 
personal , però si el cost de les hores extres i, a més es podran dedicar a d’altres 
tasques. 

 
Respecte el que diu CiU és cert que existeixen punts coincidents i també d'altres 

que no coincideixen, per exemple, a l'equip de govern el tanatori no els sembla 
prioritari, en canvi del Xifré sembla necessària estudiar una solució per evitar barreres 
arquitectòniques i diferent de la instal·lació d'un ascensor. 

 
El regidor Sr. Blanchar insisteix en la necessitat de prioritzar les actuacions 

d’inversió. El manteniment del clavegueram és molt important, ja que existeix una greu 
deficiència en la infraestructura que genera una problemàtica que deriva en grans 
despeses per imprevistos. 

 
La regidora Sra. Zaragoza insisteix que l’aplicació del romanent sigui per temes 

de caire social, ja que consideren que serà el més necessari i no destinar-lo a cultura 
com és costum. 

 
Sotmesa a votació la proposta d’acord, s’acorda per nou vots a favor, 

corresponents als regidors del  PSC, ERC i ICV, un en contra, corresponent al regidor 
del ViA  i sis vots d’abstenció corresponents als regidors de CiU i PP.: 

 
PRIMER.- Aprovar inicialment el Pressupost General de l’Ajuntament d’Arenys 

de Mar per a l’any 2009 per un import consolidat de 19.468.775,94€, d’acord amb la 
documentació annexa, i integrat per la següent documentació: 
 
• Pressupost de l’Ajuntament d’Arenys de Mar 
• Estats de Previsió de despeses i ingressos de l’Entitat Pública Empresarial 
Ràdio Arenys. 
• Bases d’Execució del Pressupost 
• Documentació Complementària: 
o Memòria explicativa del contingut del pressupost i de les principals 
modificacions en relació amb el pressupost del 2008 
o Annex de Personal. 



  

o Annex d’Inversions 
• Annexos: 
o Programa Anual d’actuació, inversions i finançament de l’Entitat Pública 
Empresarial Ràdio Arenys. 
o Estat de consolidació del pressupost de l’Ajuntament amb el de l’Entitat 
Pública Empresarial Ràdio Arenys. 
o Estat de previsió de moviments i situació del deute. 
 

SEGON - Publicar el present acord al BOP per al tràmit d’informació pública 
durant el termini de 15 dies hàbils d’acord amb allò que disposa l’article 169 del Reial 
Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei 
reguladora de les Hisendes Locals, entenent-se el Pressupost General de l’Ajuntament 
per a l’exercici 2009 definitivament aprovat en el supòsit de no produir-se reclamacions 
en el termini esmentat. 
 
 

4.- AUTORITZACIÓ DE LES TARIFES PER A L’EXERCICI DE 2009 A 
L’APARCAMENT XIFRÉ.-  L’alcalde dóna compte de la proposta d’acord, dictaminada 
favorablement per la Comissió informativa d’Hisenda 
 

El regidor Sr. Blanchar diu que s’abstindrà. Demana que caldria que els caps de 
setmana estigui obert al públic. 

 
• La regidora Sra. Zaragoza diu literalment el que segueix, que demana que 

consti en acta: Si be es cert, i així es va estipular en el plec de clausules del contracte 
de Concessio entre la concessionaria COMSA i l’Ajuntament, que la primera PODRIA 
augmentar anualment les tarifes en un import que no fora superior al IPC – i això es el 
que la concessionaria demana que s’aprovi avui-, nosaltres entenem, que donada la 
situació economica que tots plegats estem patint, l’actual Gpvern hauria d’haver 
negociat amb la concessionaria aquest “PODRIA”, al menys pel proper exercici. 

 
    Recordem que el plec de clàusules estableix “PODRIA REVISAR” i no 

“REVISARÀ”,  per tant, el fer-ho o no depèn de la voluntat de la concessionaria, que en 
un moment donat por venir pressionada pel propi govern, amb ma esquerra clar està i 
que, a judici nostre no ha fet. 

 
El nostre argument avui, es el mateix que varem emprar l’anterior Ple on es 

varen aprovar les ordenances fiscals i preus públics. CONGELACIÓ. 
 
Tots sabem, i a nosaltres – la gent del PPC- no se’ns escapa, que la 

concessionària es una empresa privada i com a tal  es basa en una política de 
rendiments; però també sabem que hi ha un instrument que es l’habilitat de convèncer 
a l’altre per una bona viabilitat del servei, cosa que no ha fet  el Govern.  

     Per tant, el PPC no donarà suport a la modificació de les tarifes  i repeteixo 
que no es perquè no s’ajustin al plec de clausules de la concessió, que si s’ajusten, si 



  

no per la incapacitat del Govern d’arribar a un acord de congelació de preus en un 
moment  econòmic delicat.  

 
El regidor Sr. Rubirola manifesta que no han pogut participar en les converses 

mantingudes amb l'empresa. Desconeixen si els preus haurien pogut ser més 
favorables als usuaris, però donen confiança a l’equip de govern i s’abstindran. 

 
L’alcalde diu que es tracta d’aplicar uns drets del concessionari previstos en el 

contracte. Tot i això estan però intentant renegociar unes noves tarifes aixó com 
penalitzar la llarga durada i afavorir la curta en les zones blaves. 

 
Sotmesa a votació la proposta d’acord, s’acorda per nou vots a favor, 

corresponents als regidors del  PSC, ERC i ICV, i set abstencions, corresponents als 
regidors del CiU, PP i ViA: 
 

PRIMER.- Autoritzar a l’adjudicatari del contracte de concessió d’obra pública 
per a la construcció i explotació d’un aparcament subterrani de vehicles automòbils en 
el subsòl dels jardins de l’edifici Xifré, la modificació de les tarifes establertes a 
l’esmentat aparcament, a partir de l’exercici 2009, d’acord amb el següent: 
 

Abonament 24 hores: 90,69 €/mes 
Abonament diürn: 69,35 €/mes 
Abonament nocturn: 32,01 €/mes 
Abonament per bicicletes: 10,67 €/mes 
Abonament per a motocicletes: 32,01 €/mes 
  
Del minut 0-20: 4,26 cèntims/minut 
Del minut 21-180: 3,20 cèntims/minut 
Del minut 181 en endavant: 2,13 cèntims/minut 
Màxim 12 hores: 10,67 euros 
Màxim 24 hores: 16,00 euros 

 
 

5.- AUTORITZACIÓ DE TARIFES PER A L’EXERCICI DE 2009 AL COMPLEX 
ESPORTIU FONDO DE LES CREUS.- L’alcalde dóna compte de la proposta d’acord, 
dictaminada favorablement per la Comissió informativa d’Hisenda. 
 

No es promou debat. 
 

Sotmesa a votació la proposta d’acord, s’acorda per deu vots a favor, 
corresponents als regidors del  PSC, ERC, ICV i ViA, i sis abstencions, corresponents 
als regidors del CiU i PP: 
 

PRIMER.- Autoritzar a l’adjudicatari de la gestió del servei públic de Complex 
Esportiu Fondo de les Creus, la Unió de Federacions Esportives de Catalunya, la 
modificació de les tarifes establertes en el Complex esportiu municipal Fondo de les 



  

Creus Arenys de Mar, a partir de l’exercici 2009, d’acord amb l'annex d’aquest acord, 
del qual forma part a tots els efectes legals. 

 
SEGON.- Comunicar-ho a la Unió de Federacions Esportives de Catalunya. 
 
 
6.- RECTIFICACIÓ I ACTUALITZACIÓ DE L’INVENTARI DE BÉNS.- L’alcalde 

dóna compte de la proposta d’acord, dictaminada favorablement per la Comissió 
informativa de Règim Interior. 
 

No es promou debat. 
 

Sotmesa a votació la proposta d’acord, s’acorda per unanimitat: 
 

Únic,- Aprovar la rectificació i actualització de l'inventari general de béns d'aquesta 
Corporació a data 17 de desembre de 2008, l'import total del qual puja a la quantitat de 
52.158.248,79 €, segons el detall següent 
 
 
 
 

DESCRIPCIÓ COST (€) MILLORES (€) SUBTOTAL (€) 
ÚS PÚBLIC-parcs i jardins 45,00 11.685.628,98 11.681.673,98
ÚS PÚBLIC-places i vials urbans 12.679,05 8.794.677,61 8.807.349,66
ÚS PÚBLIC-vials no urbans 26,00 47.707,25 47.733,25
ÚS PÚBLIC-altres d'ús públic urbans 15,00 1.699.774,40 1.699.789,40
SERVEI PÚBLIC- Immobles 146.219,35 8.519.282,41 8.665.501,76
SERVEI PÚBLIC-finques rústegues 14.201,82 42.899,37 57.101,19
SERVEI PÚBLIC-drets reals 6,00 280.229,56 280.235,56
SERVEI PÚBLIC-vehicles 226.610,07 5.022,01 231.632,08
SERVEI PÚBLIC-altres béns mobles 2.572.499,99 283.334,55 2.855.834,53
SERVEI PÚBLIC-propietat comercial 101.172,39 12.469,49 113.641,88
BÉNS PATRIMONIALS-Immobles 201.113,40 15.485.801,05 15.686.914,45
BÉNS PATRIMONIALS - finques rústegues 1.288,49 31,55 1.320,04
ÚS PÚBLIC-Béns de caràcter H.A. 1,00 2.029.520,00 2.029.521,00
 
TOTAL 3.275.870,56

 
48.882.378,23 52.158.248,79

 
7.- ACCEPTACIÓ DE RENÚNCIA I NOMENAMENT DE NOU VOCAL AL 

CONSELL SECTORIAL DE LA RESIDÈNCIA GERIÀTRICA.- El  regidor Sr. Salazar 
dóna compte de la proposta d’acord, dictaminada favorablement per la Comissió 
informativa de Règim Interior. 
 

No es promou debat. 
 

Sotmesa a votació la proposta d’acord, s’acorda per unanimitat: 



  

 
PRIMER.- Acceptar la renúncia com a  vocal del Consell Sectorial de la 

Residència de la Sra. M. CARMEN MANCEBO FERNÁNDEZ. 
 
SEGON.-  Nomenar a la Sra. ROSER BRIERA ARENAS  domiciliada a Arenys 

de Mar al carrer Doedes, 26  com a  vocal del Consell Sectorial de la Residència 
Geriàtrica en representació dels familiars dels residents. 

 
8.- CONSTITUCIÓ DE COMISSIÓ D’AVALUACIÓ I SEGUIMENT DE LA 

REHABILITACIÓ DE SANT ELM.- El tinent d’alcalde Sr. Ponsarnau dóna compte de la 
proposta d’acord, dictaminada favorablement per la Comissió informativa d’Urbanisme. 

 
El regidor Sr. Blanchar diu que agraeix l’esforç per poder incorporar un 

representant del ViA, no com a representant de l’Ajuntament que només podien ser 
cinc, i per tant havien de ser els de més representació, però si com a membre de la 
Comissió. 

 
Demana que no només es reuneixi amb la periodicitat determinada, sinó quan 

calgui per mantenir-la informada. 
 
Sotmesa a votació la proposta d’acord, s’acorda per unanimitat: 
 
PRIMER.-  Aprovar la constitució del Comitè d'avaluació i seguiment del projecte 

de rehabilitació integral del barri de Sant Elm, en compliment del que es preveu a 
l'article 18 del Decret 369/2004 de 7 de setembre, pel qual es desenvolupa la Llei 
2/2004, de 4 de juny, de millora de barris, àrees urbanes i viles que requereixin atenció 
especial. 

 
SEGON.-  Nomenar com a membres integrants del Comitè d'avaluació i 

seguiment les següents persones: 
 
REPRESENTANTS DE L'AJUNTAMENT D'ARENYS DE MAR: 
 
-Sr. Ramon Vinyes i Vilà, alcalde-president Sr. Joaquim Ponsarnau i Cardelús, 

Regidor de Territori i Sostenibilitat 
-Sra. Isabel Roig i Casas, Regidoria de Cultura, Solidaritat i Cooperació 
-Sr. Agustí Massuet i Recolons, Representant de CIU 
-Sra. Rosa Zaragoza i Juncà, Regidora del Grup Municipal del PPC 
 
REPRESENTANTS D'ENTITATS VEÏNALS 
 
-Sra.  Josefa Fargues i Lecha, veïna de Sant Elm 
-Sr.     Vicens Ariete i Reuiz, veí de Sant Elm 
 
REPRESENTANTS D'ASSOCIACIONS: 
 



  

-Remei Pascual i Vericat, veïna i representant de l'Associació de Dones Anna 
Sáez. 

-Laia Torres i Badosa, veïna de Sant Elm i presidenta de l'escala núm. 11. 
 
AGENTS ECONÒMICS I SOCIALS: 
 
-Mauricio Pulido i Cazorro, Patró Major de la Confraria de Pescadors Sant Elm. 
-Josep Badosa i Cañellas, redactor del Pla Especial de Protecció del Patrimoni 

Arquitectònic i membre de la Junta del PEPPA 
 
ALTRES: 
 
-Neus Barris i Tusquellas, representant del VIA 
-Nydia Tremoleda i Pàmies, coordinadora del Projecte Integral de Sant Elm 
-Enric Castelló i Vives, Arquitecte Municipal 
-Annabel Moreno i Noguè, secretària de la Regidoria de Territori i Sostenibilitat. 
 
TERCER.-  Notificar aquest acord a la Direcció General d'Arquitectura i Paisatge 
 
9.- CONSTITUCIÓ DE L’EPE RÀDIO ARENYS.- L’alcalde dóna compte de la 

proposta d’acord, dictaminada favorablement per la Comissió informativa de Règim 
Interior. 

 
El regidor Sr. Blanchar diu literalment el que segueix, que demana que consti en 

acta: “Des del VIA celebrem que avui es porti aquest punt per a la seva aprovació. 
 
De fet, ara farà un any de l’abolició dels Patronats Municipals entre els quals hi 

figurava el Patronat de la Ràdio. Això ens demostra que potser hauríem pogut esperar 
una mica a abolir-lo per tal de poder tenir un òrgan de direcció més participatiu en 
comptes de recaure tot el pes de la Ràdio en l’alcaldia o el regidor de comunicació 
durant tot aquest any. 

 
Però això ja és aigua passada. 
 
El que avui portem per a la seva aprovació és fruit d’una bona tasca realitzada 

pels representants polítics, per periodistes, col·laboradors i gent entesa en mitjans de 
comunicació. 

 
Ha estat un procés llarg de discussions i negociacions a on entenem que els 

polítics, tot i posant el nostre gra de sorra, hem deixat als experts el decidir el futur 
d’aquesta Entitat Pública Empresarial Local per a Ràdio Arenys. 

 
Tot i que inicialment estava previst que això es portés per a la seva aprovació el 

mes passat, el sentit comú del regidor de comunicació, després de reconèixer que la 
proposta no coincidia al 100% amb allò que es va acordar a la Comissió, va fer que 
s’hagi demorat només un mes més tard per tal d’aconseguir la màxima unanimitat, no 



  

només política, sinó també de la resta d’integrants de la comissió. Prova d’això és que 
tots els seus integrants hem votat la Memòria acreditativa de la conveniència i 
oportunitat de la constitució de la EPE. 

 
Des del VIA ens felicitem i també felicitem a la resta de forces polítiques 

municipals, al regidor de Comunicació i a l’Alcalde, així com també a totes les persones 
que directa o indirectament han participat en aquest procés i els convidem en continuar 
en la mateixa línia per tal de continuar en el procés, encara no finalitzat, repeteixo, 
encara no finalitzat, atès que ara els 6 grups municipals ens haurem de posar d’acord 
per nomenar els tres representants que tindrem en el Consell d’Administració.” 

 
La regidora Sra. Zaragoza diu literalment el que segueix, que demana que consti 

en acta: “Radio Arenys va començar a caminar l’any 1979 com a una Emissora 
municipal experimental, pionera a Catalunya; de ben segur que els emprenedors 
d’aquella creuada mai varen imaginar que el seu experiment arribés tant lluny en el 
temps. 

 
  Però el temps ha acompanyat l’emissora, amb pujades i baixades, amb temps 

de tempesta i també  molts temps de bonança; per això, avui, Radio Arenys, ja madura, 
es pionera en el Ram i un referent a seguir. 

 
   Ara bé, allò que varen començar com una petita i experimental radio local 

aquells pioners, ha anat agafant forma i consistència en el temps, i per això, l’any 1994 
es va creure convenient, configurar-la com Organisme Autònom Local de l’Ajuntament . 
Com Organisme Autònom la Radio ha funcionat fins fa quatre dies; però avui, en el 
temps i la practica, ens n’hem adonat que ja no pot funcionar com a tal, per la pròpia 
magnitud de la mateixa. Afortunadament, no tant sols els tècnics si no també els politics 
hem cregut necessària la seva transformació. Per això tots plegats, quan dic tots 
plegats vull dir periodistes, tècnics, col·laboradors i politics hem cregut aferrimament en 
la necessitat de convertir l’organisme autònom en una Entitat Publica Empresarial, pels 
avantatges que aquesta figura jurídica comporta. 

 
   Radio Arenys com a EPE suposa un avanç considerable en el temps. Si bé els 

seus ingressos inicialment provindran del Pressupost municipal en gran mesura, la 
flexibilitat de la figura jurídica que creem dona mes llibertat per actuar empresarialment. 
Les EPE’S es regeixen pel Dret Públic per la seva creació y organització, però pel dret 
privat pel seu desenvolupament com a Entitat Empresarial, la qual cosa agilitza els 
procediments de funcionament i rendiment. 

 
   M’agradaria manifestar públicament la meva satisfacció pel fet d’haver arribat 

al final del trajecte amb un ampli consens per part de totes les parts implicades en 
aquest “affaire”.  

 
    Des d’un primer moment, nosaltres el PP en particular i crec que tots en 

general hem volgut desvincular la política de la Radio, perquè l’experiència anterior ens 
ha demostrat que no son bons companys de camí, per tant, quedi clar que la normativa 



  

que regirà l’EPE Radio Arenys es una normativa creada y elaborada sense cap 
connotació política, i això es bo. El PP   varem dir des d’un primer moment que 
assumirim com a bo allò que decidís la gent de la radio, sempre i quan, naturalment, 
s’ajustés a Dret i no anés contra l’interès general i l’essència i esperit  propis de la radio 
pública i així ho hem fet i mantingut fins al final, doncs creiem – i aquesta es la nostra 
manera de fer- que ningú més que aquells que treballen i viuen dia a dia la radio, son 
els que millor  saben les mancances i encerts de la mateixa. Son els tècnics i no els 
politics qui han de regular el seu funcionament. 

 
   Per tant, reitero una vegada mes la meva cordial felicitació a tots els que avui 

hem fet possible que l’EPE Radio Arenys  pugui ser una realitat  esperant i desitjant 
que la nostra elecció hagi estat del tot encertada. 

 
El regidor Sr. Rubirola diu que vol destacar la gran col·laboració que ha existit en 

tota la seva fase de creació. 
 
Sotmesa a votació la proposta d’acord, s’acorda per unanimitat: 
 
PRIMER.- Prendre en consideració la memòria de constitució de l'Entitat Pública 

Empresarial Ràdio Arenys, que conté la documentació següent: 
 

a) Justificació de la conveniència i oportunitat de la constitució d'una 
EPE per Ràdio Arenys. 

b) El pressupost financer i pla de postada en marxa. 
c) Estatuts de l'EPE Ràdio Arenys. 
d) Reglament de règim interior. 

 
Ordenant que aquest expedient es sotmeti al tràmit d'informació pública per un 

termini de 30 dies hàbils, durant els quals es podran presentar al·legacions i 
reclamacions, en compliment dels articles 147 i 148 del Decret 179/1995, de 13 de 
juny. 
 

10.- MOCIONS.- No sen presenten. 
 
 
11.- PRECS I PREGUNTES.- A) PRECS.- El grup municipal del VIA formula els  

següents precs: 
 
1.- Demanaríem al govern municipal que a l'espai de lleure que hi ha a sobre de 

la llosa de la riera, situada davant del Calisay, s'instal·lin jardineres o algun tipus de 
delimitació en perpendicular i protegint els bancs corresponents per tal que autobusos i 
altres vehicles no hi accedeixin i per tal d'eliminar riscos als usuaris. 

• El tinent d’alcalde Sr. Ponsarnau diu que recull el prec. Hi ha bancs 
perquè són elements mòbils per facilitat pel mercat setmanal. 



  

2.- Demanem al govern municipal que encarregui un estudi sobre la possibilitat 
d'implantar sistemes de captació d'energia solar fotovoltàica i de plaques tèrmiques de 
calentament d'aigua sanitària en els diferents edificis i equipaments municipals que hi 
ha a la vila per tal de millorar la sostenibilitat i estalvi energètic. 

• El tinent d’alcalde Sr. Ponsarnau diu que tot i ser un prec vol fer constar 
que en el 1r. trimestre de 2008 es va demanar ja suport a la Diputació de Barcelona per 
elaborar una auditoria energètica i actualment està en tràmit d’encarregar-se l’estudi a 
una empresa. També s'està treballant en un pacte entre municipis per l'estalvi 
energètic. 

 
3.- En relació a una pregunta feta l’anterior Ple respecte de l’existència o no de 

document públic de Concessió Administrativa del pàrquing del Xifré i la seva inscripció 
al Registre de la Propietat, el PPC creiem que seria convenient que el Govern instés a 
la concessionària la inscripció al Registre del document públic signat entre la 
concessionària i l’Ajuntament, a fi i efecte de que els titulars, també per concessió, de 
les places d’aparcament,  poguessin inscriure  el seu dret al Registre. 

 
El tinent d'alcalde Sr. Ponsarnau diu que traslladaran la consulta als tècnics 

municipals per tal que informin sobre la necessitat d'aquesta inscripció. 
 
La Sra. Zaragoza contesta que coneix que la inscripció no és obligatòria, però 

pels qui adquireixen una plaça d'aparcament podrien tenir accés a un document de 
suport com a garantia de legalitat, per això ho formula com a prec. 

 
PREGUNTES.-  A) El grup municipal de ViA formula les següents preguntes: 

 
1.- Aquest any està prevista fer la poda dels arbres de la riera? Quan està previst 

fer-ho i en quina periodicitat? 
• El tinent d’alcalde Sr. Ponsarnau diu que la poda de l’any 2008 ja s’ha fet, 

la de l’any 2009 segons el pla de podes és previst durant el 2n. Trimestre i ara s’està 
valorant en quina intensitat s’ha de fer. 

2.- Per llei, quan està obligat l'ajuntament a implantar el sistema de recollida 
selectiva d'escombraries? Ja ens estan aplicant sancions i per quins imports? 

• El tinent d’alcalde Sr. Ponsarnau diu que la recollida selectiva ha s’està 
fent. El tema de recollida de fracció orgànica es regula en una llei de juliol de 2008 que 
marca un calendari: El 14 d’agost de 2002 s'havia d'haver presentat el calendari 
d'implantació. A partir de primer de gener de 2010 s’ha de recollir una part, sinó 
s’aplicaran sancions. 

3.- La Unió Europea vol actuar contra Espanya per les rieres com la d'Arenys. 
Quines mesures està prenent el govern municipal per solucionar aquest greu problema 
que arrosseguem des de fa uns quants anys? Sabem que s’està estudiant amb Arenys 
de Munt el desviament del clavegueram d'Arenys de Munt des de sobre l'autopista fins 
directament la Depuradora mancomunada entre els dos Arenys i Canet, però sap el 



  

Govern municipal quan té previst que es realitzi? Està prevista alguna mesura 
immediata per tal d’evitar que el sobreeixidor del clavegueram que hi ha a la Platja de 
la Picòrdia deixi de vessar aigües residuals a la llera de la riera? Quines previsions hi 
ha d'ampliació i millora de l'eficàcia de la Depuradora, actualment obsoleta? 

• L’alcalde diu que la UE no ha avisat directament, es desconeix si fa 
referència a la Riera o a la depuradora. 

En la desviació del clavegueram d’Arenys de Munt no ha estat possible de 
moment arrivar a un acord en relació a on ha de passar. Nosaltres volem directament a 
l’estació depurativa sense passar per la Riera, però actualment no existeix cap acord. 
El sobreeixidor de la platja de la Picòrdia sobresseix únicament quan hi ha problemes 
de sobrecàrrega, és necessari, però això no és habitual sinó puntual. 

Quan es va inaugurar l’estació depuradora ja era insuficient. La Generalitat va 
aprovar un pla d’actuació 2008/2012 on no entrava Arenys de Mar perquè era nova, 
però un cop constatat que el servei que presta no és el correcte perquè és insuficient, 
s'ha resolt que cal una modificació del programa perquè el projecte ja estava 
pràcticament enllestit. Ara s'ha previst una 2a fase consistent en la seva ampliació i 
millora. 

 
4.- L'ajuntament d'Alella ha començat un seguit d'actuacions per tal de recuperar 

2 mines i 6 pous de titularitat municipal a fi i efecte de poder fer front a problemes de 
sequera com el que vam patir aquest estiu. Calculen poder obtenir aproximadament un 
30% de l'aigua que necessita el municipi. Ha fet alguna cosa el nostre ajuntament en 
aquest aspecte? Consideren interessant treballar en aquesta línia d'actuació? 

 
• El tinent d’alcalde Sr. Ponsarnau diu que es va recuperar un pou del Xifré 

que dona aigua pels jardins del Xifré per la brigada i també una cisterna amb funcions 
de reg. S’ha demanat una subvenció pel pou de Can Ramon, si bé aquesta s’ha 
denegat, la intenció de l'ajuntament és insistir. 

 
Es vol actuar també en d’altres com el pou del parc de Lourdes i de la zona que 

es podrien utilitzar. 
 
C) El grup municipal del PP formula les següents preguntes: 

 
1.- Ens podria dir el Govern si a data d’avui ja existeix l’escriptura pública de 

compravenda per part de TUCTAN INVEST SL del convent de les Clarisses? 
 
• No encara. 
 
2.- Podria explicar el Govern perquè el servei de noticies locals de Radio Arenys 

s’ha convertit en l’informatiu “mancomunat” entre Arenys de Mar i Arenys de Munt? 
 
• El regidor Sr. Pera diu que els serveis informatius donen cobertura a 

Arenys de Mar i es dona informació d’altres municipis on també reben l’emissió. 



  

 
3.-  Es convertirà en una practica habitual el que el programa “Tribuna Politica” 

pugui enregistrar-se qualsevol dia de la setmana i no que sigui, com sempre ha estat, 
un programa enregistrat en directe? 

 
• El regidor Sr. Pera diu que no és habitual, només en determinades 

ocasions perquè el convidat no podia assistir. 
 
4.-  Fa gairebé un més, la macroàrea d’Urbanisme va dur a terme una actuació 

d’esfaltat al carrer Antoni Torrent, o “Tussol”. Es aquest el model d’arranjament de 
carrers que té previst fer el Govern als carrers de la vila? 

 
• El tinent d’alcalde Sr. Ponsarnau diu que no és l’únic model, és un dels 

diferents models que hi ha. 
 
5.- Quina valoració fa el Govern del procés participatiu de pressupostos? 380 

persones de 14.000 habitants que té la vila no es molt. Si l’any passat seguint el model 
que han utilitzat enguany  no va funcionar, perquè l’han tornat a utilitzar ? 

 
• El regidor Sr. Febrer diu que no s’ha fet encara la valoració. És evident 

que el desitjable és una major participació, però l’experiència en altres municipis és 
similar i la tendència ha estat la d'anar augmentant. Es podria triar un nou model i 
esperar el 2010 per orientar-ho. S’ha triat seguir el mateix model i la gent que ha 
participat ha vist com les seves propostes s’han  dut a terme. Creiem que això implicarà 
un augment de participació. 
 

6.-  El CAP ampliarà els seus serveis a la nostra Vila, la qual cosa està molt bé, 
però dins l’ampliació no es contempla la realització del servei de radiografies. Ens 
podria dir el regidor de Benestar Social quina ha estat la seva intervenció en el procés? 
Creu que justifica el fet de no contemplar aquest servei de radiografies el tenir dos 
hospitals propers?  Realment s’ha lluitat perquè Arenys gaudeixi d’aquest servei? 

 
• El regidor Sr. Salazar diu que s’han fet diverses reunions, però no es 

contempla que en els CAP es facin radiografies, per tant, tampoc en el d'Arenys. 
 
7.- Ens podria dir el Regidor de Benestar Social si durant aquests últims mesos 

s’han incrementat les demandes d’ajuda social  fruit de la conjuntura econòmica actual? 
Si es així, quina resposta pot donar avui l’àrea? 

 
• El regidor Sr. Salazar diu que s’han incrementat determinades ajudes 

directes a les persones. 
 
8.- Arenys no es menys que altres pobles en el tema de l’atur. Com està passant 

a tot el Maresme, a Arenys s’ha incrementat aquest de forma considerable –mes o 
menys, segons les xifres, un 18 %- i es preveu que durant el primer trimestre de l’any 
vinent aquesta xifra augmenti. Està preparat el Govern per assumir les conseqüències 



  

socials de l’atur?.  En un medi d’informació local diu el Govern que pensa potenciar “el 
Club de la Feina”, ens podria explicar en què consisteix aquest club i quin es el seu 
objecte real? 

 
• El regidor Soler diu que actualment els consten 716 aturats registrats. A 

aquests se'ls està fent un seguiment ja que la situació s’està greujant. Es desconeix el 
que vindrà i això fa difícil preveure les conseqüències socials. Tot i que les eines que es 
tenen a nivell local són poques, s’intenta estar atent a les diferents possibilitats 
d'actuació. 
 

Amb el Club de la Feina s’està potenciant un servei que ja existia i que consistia 
bàsicament entre d'altres, en tramitar setmanalment l’assessorament en el procés de 
reinserció i participació en possibles recursos existents. Ara es vol potenciar i fer-lo 
diari. 

 
9.- Ens podrien dir el socis de Govern d’ERC quina es la seva postura davant de 

les declaracions del diputat Nacional – o sia, diputat en Corts-   Sr. Tardà, respecte de 
la Corona i del Rei Juan Carlos de Borbón – que no Borbó? Reprovarien vostès, avui i 
aquí, la seva conducta? 

 
• L’alcalde diu que no es tracta d’una pregunta de control de govern i li 

demana que reflexioni la possibilitat de retirar-la. 
• La regidora Sra. Zaragoza diu que no creu que sigui improcedent, 

demana un posicionament i per tant creu que és legítim que la faci. 
• El regidor Sr. Pera diu que no es tracta d’una pregunta de control de 

govern i com a grup municipal no creu convenient la necessitat de contestar-la. 
 
12.- COMUNICACIONS.- L’alcalde dóna compte de les  resolucions adoptades 

per l’Alcaldia des de la data 17  de novembre a 12 de desembre de 2008. 
 

I, atès que no hi havia més punts assenyalats en l’ordre del dia, el president 
aixeca la sessió a les 21.45 h. Del que s’hi ha tractat s’estén aquesta acta autoritzada 
per mi, amb les signatures del president i la meva, la secretària accidental, que en dono 
fe. 

 
ARENYS DE MAR,  22 de desembre de 2008 
 
  L’ALCALDE,                           LA SECRETÀRIA ACCTAL 
 
 
 
 
 
DILIGÈNCIA./   Per fer constar que l’acta transcrita que precedeix, corresponent 

a la sessió del Ple de data 17 de desembre de 2008, s’ha estès sense esmenes ni 



  

esborraments, en els fulls núm. de timbre comunitari 693570 -D revers a 693583-D 
envers i núm. d’ordre 168 revers a 181 envers. 
 

EL SECRETARI DE L’AJUNTAMENT, 
 

                
 

 
 
 
 


